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L’emissió  del  programa  de  TV3  “Jo  pregunto”,  emès  aquest
diumenge va camí de provocar un veritable escàndol quan s’ha
sabut que la immensa major part dels suposats ciutadans que
finalment han participat, adreçant directament preguntes al
President  Puigdemont,  ocupaven  llocs  de  responsabilitat  o
significats  en  determinats  partits  polítics,  plataformes
veïnals,  organitzacions  de  la  societat  civil  molt
significades,  etc.  Eren  doncs,  amb  comptades
excepcions,  ciutadans  ben  poc  anònims,  ans  persones  que
s’havien  significat  en  els  debats  polítics,  socials,
lingüístics, etc que tenen lloc en els darrers temps en la
societat catalana. Molt lluny, doncs, d’allò que la pròpia
cadena de televisió havia estat propagant en la publicitat del
programa en els dies anteriors, segons la qual, els ciutadans
que preguntarien al President, eren gent normal sorgida d’un
procés de selecció previ, que havia consistit en dos debats
ciutadans,  els  participants  en  els  quals  -que  s’havien
presentat voluntàriament- havien acabat escollint entre ells
els  dotze  que  finalment  participarien  en  el  programa  en
directe.

Societat Civil Catalana, l’ANJI, Ciudadanos…

Concretament entre els dotze suposats ciutadans normals que
han tingut l’oportunitat de preguntar directament el President
Puigdemont, caldria esmentar la presència de: Un membre del
comitè d’empresa de Delphi, una membre de la sectorial de Gent
Gran de Societat Civil Catalana, un Director de Serveis de
l’Ajuntament  de  Rubí,  un  membre  de  l’ANJI  Manresa,  una
portaveu veïnal de l’edifici Venus de Sant Adrià del Besòs, el
delegat de la Unió de Pagesos de Les Garrigues, el portaveu
adjunt dels Comuns a Reus, una delegada sindical de Metges de
Catalunya, una interventora de Ciudadanos, el cap de llista
d’ICV a Manresa i un portaveu de la PAH de Sagrera. Amb
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l’agreujant  que  quan  TV3  en  feia  la  presentació
individualitzada  de  cadascun  d’aquests  casos  concrets,  no
s’esmentava  en  cap  cas  aquestes  pertanyences  socials  o
polítiques,  sinó  que  es  limitava  a  referir-se  a  la  seva
situació laboral, personal, aficions, etc.

Un precedent: el debat FAVB-BTV del 2015

A mesura que la xarxa social anava identificant la relació
d’aquests  ciutadans  suposadament  anònims  amb  les  entitats,
partits  o  plataformes  esmentades,  s’ha  estès  una  sensació
de déjà vu. En concret ens referim al debat ciutadà que va
organitzar conjuntament la Federació d’Associació de Veïns de
Barcelona (FAVB) i Barcelona Televisió (BTV), el 8 de maig del
2015, on els candidats a les eleccions municipals a Barcelona
que s’havien de celebrar poc després es van sotmetre a les
preguntes de suposats ciutadans, també anònims, que després
van resultar ser tots ells, responsables d’entitats veïnals
totes afiliades a la FAVB. El debat va donar una gran empenta
a la candidata Ada Colau, que va jugar en cap amic, i va
interrompre sense pietat les intervencions del llavors alcalde
i candidat a la reelecció Xavier Trias. I dues dades també
significatives.

La primera que el President de la FAVB en aquell moment, era
ni més ni menys que en Lluís Franco Rabell. De fet, aquest
debat va ser una de les seves darreres actuacions com a tal
President,  perquè  poc  després  dimitia  per  presentar-se
candidat a les eleccions al Parlament de Catalunya del 27S,
per  la  candidatura  Catalunya  Sí  Que  Es  Pot  (CSQEP),  molt
propera a la pròpia Colau.

La segona és que el debat va ser en gran part ideat pel
recentment  nomenat  director  de  BTV,  el  periodista  Sergi
Vicente, que en als anys anteriors havia estat el corresponsal
de TV3 a la Xina.



Pui
gdemont se’n surt

Malgrat  aquesta  selecció  curiosa  de  ciutadans  que  van
interpel·lar  directament  el  President  Puigdemont,  sota  la
moderació dels periodistes Carles Prats i Lídia Herèdia, les
respostes del President Puigdemont van ser en general força
reeixides i no el van posar en cap moment en un compromís. A
més,  va  donar  uns  quants  titulars  que  segur  que  seran
analitzats al llarg de la propera setmana. Una setmana, per
cert,  que  compta  amb  un  esdeveniment  clau  com  és  la
conferència  que  faran  Puigdemont,  Junqueras  i  Romeva  a
Brussel.les i que ha posat dels nervis als espanyols.

Concretament, ha afirmat que “fer un estat no és una cosa
senzilla. Espanya té més de 3.300 tractats internacionals que
hem de transposar”. Respecte la dimensió internacional, ha
dit que “a Europa sorprèn l’immobilisme espanyol” i que les
autoritats catalanes han deixat molt clar que “el referèndum
es farà, encara que no hi hagi pacte amb l’Estat”.

Quant a altres temes, Puigdemont s’ha mostrat contundent i



això  ha  fet  que  rebés  continuats  aplaudiments  dels  200
espectadors asseguts a les butaques del Teatre Conservatori de
Manresa. Així, respecte a la fiscalitat, se li ha entès tot
quan  ha  dit  que  “hi  ha  comunitats  que  paguen  mobles  amb
l’esforç fiscal dels catalans“. Quant a la llengua, que “A
Catalunya no hi ha cap ciutadà que desconegui el castellà i sí
que n´hi ha que desconeixen el català”. Especialment incisiu
s’ha mostrat a l’hora de replicar episodis d’enfrontaments
generats pel procés, quan ha dit que “El poble català sempre
s’ha  expressat  de  manera  cívica  i  cap  propaganda  pot
desdibuixar això”. Finalment, respecte el seu futur polític ha
volgut desfer malentesos i ha dit que ell continuarà “fins al
final de la feina“.

Impacte a Internet

El  programa  ha  tingut  un  fort  impacte  a  la  xarxa,  i
particularment al twitter, amb el hashtag #jopreguntotv3 que
ha generat milers de piulades i ha arribat a ser trending
topic.
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